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   زیارت اربعین باید آسان، ارزان و دلنشین شود

یــادداشـــت
لزومتصمیممنطقیدرپروندههستهای

تسلیترییسجمهوربرای
درگذشتمادر۳شهید

رئیس جمهور با صدور پیامی درگذشت 
مادر سه شهید دفاع مقدس را تسلیت گفت و 
از درگاه خداوند برای آن مرحومه علوّ درجات 
و همجواری با فرزندان شهیدش مسئلت کرد. 
متن پیام سید ابراهیم رئیسی به شرح زیر 
است:درگذشت حاجیه خانم شهربانو رضایی 
مادر بزرگوار شهیدان گرانقدر امیررضا، حسن 
و مهدی قاسمی، موجب تألم خاطر شد.این 
اسوه صبر و فداکاری که براساس آموزه های 
اسلامی، فرزندانی متعهد و انقلابی تربیت و 
در دوران سرنوشت ساز دفاع مقدس تقدیم 
عزت، سرافرازی و اقتدار میهن اسلامی کرد، 
برگی ماندگار از حماسه و ایثار را رقم زد و 
نامی نیک از خود برجا گذاشت. اینجانب 
درگذشت این مادر مؤمنه را تسلیت می گویم 
و از درگاه خداوند برای آن مرحومه علو 
درجات و همجواری با فرزندان شهیدش و 
برای خانواده محترم ایشان صبر و سلامتی 

مسئلت دارم.

رایزنیتلفنی
وزیرانامورخارجهایرانوعمان

وزیران امور خارجه ایران و عمان در 
گفت وگویی تلفنی با یکدیگر رایزنی کردند. 
بنا بر اعلام سفارت ایران در مسقط، این 
گفت وگوی تلفنی در روز چهارشنبه انجام 
شد و طرفین در مورد آخرین تحولات روابط 
دوجانبه، منطقه ای و بین المللی رایزنی و 

گفت وگو کردند. 

اتصالنخجوانبهباکو
ازطریقایران

وزیر امور خارجه جمهوری آذربایجان در 
گفت وگویی از آغاز ساخت اولین پل بر روی 
رودخانه ارس به عنوان مسیری جایگزین برای 
متصل ساختن باکو به ارمنستان از طریق 
نخجوان خبر داد. جیحون بایرامف گفت: 
آذربایجان مسیر جایگزینی برای متصل 
ساختن نخجوان آذربایجان از طریق رود 
ارس دارد که ارمنستان را دور می زند. باکو 
به این منظور و طبق توافق با ایران، ساخت 
اولین پل روی رود ارس را آغاز کرده است. 
بایرامف سپس از ارمنستان به خاطر »وقت 
کشی« در انجام دادن وظایفش در زمینه 
»کریدور زنگه زور« انتقاد کرد. باکو با اجرای 
طرح کریدور زنگه زور قصد داشت جمهوری 
آذربایجان را از طریق ارمنستان به نخجوان 
متصل کند. ایروان از مدت ها قبل با طرح 
ایجاد این کریدور مخالفت کرده است و 
آذربایجان و ترکیه این طرح را پیش شرطی 
برای عادی سازی روابط با ارمنستان تعیین 
کرده اند. به گفته بایرامف، آذربایجان با تلاش 
برای پیش برد این طرح، »صرفا فرصتی برای 
ارمنستان فراهم می کند که از عوامل همکاری 
منطقه ای جدا نیفتد. اگر ایروان تصمیم اشتباه 

را اتخاذ کند، به خودش آسیب می زند.«

ادعایتازهآمریکادرباره
همکاریایرانوروسیه

یک مقام آمریکایی در گفت وگویی مدعی 
شده است که مقامات روسی از چند هفته قبل 
در حال آموزش دیدن در ایران برای استفاده از 
پهپادهایی هستند که به ادعای مقامات دولت 
آمریکا، روسیه قرار بوده است از ایران خریداری 
کند. شبکه سی ان ان در گزارشی نوشت، یک 
مقام آمریکایی در گفت وگو با سی ان ان با 
اتکا به ادعای قبلی مقامات آمریکایی مبنی 
بر اینکه ایران قصد دارد هواپیماهای بدون 
سرنشین)پهپاد( از جمله انواع دارای قابلیت 
حمل سلاح را به روسیه بفروشد و روش 
استفاده از آن ها را به نیروهای روسی آموزش 
دهد، مدعی شده است، »مقامات روسی در 
طی هفته های اخیر دوره دیدن در ایران را به 
عنوان بخشی از توافق بر سر انتقال پهپادها از 
ایران به روسیه آغاز کرده اند.« به گفته این 
مقام آمریکایی، اطلاعات مربوط به آموزش 
دیدن مقامات روسی اخیرا از حالت محرمانگی 
درآمده است. این شبکه در گزارش خود 
آورده است که از سفارت روسیه در واشنگتن 
خواسته شده توضیحاتی در این باره ارائه دهد. 

واکنشآمریکابهپرتاب
ماهوارهایرانیخیام

یک سخنگوی  وزارت امور خارجه آمریکا 
با مطرح کردن ادعاهایی علیه نوع کاربری 
ماهواره ایرانی خیام که با همکاری ایران و 
روسیه به فضا پرتاب شد، درباره این اقدام 
و تعمیق اتحاد تهران- مسکو ابراز نگرانی 
کرد. به گزارش ایسنا به نقل از خبرگزاری 
آناتولی، وزارت امور خارجه آمریکا در واکنش 
به پرتاب ماهواره خیام به مدار زمین که با 
همکاری ایران و روسیه انجام شد، در این باره 
ابراز نگرانی کرده و گفت که همکاری رو به 
افزایش روسیه با ایران باید خطربزرگی برای 
جامعه بین المللی در نظر گرفته شود. یک 
سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا با مطرح 
کردن ادعاهایی علیه نوع کاربری این ماهواره 
به خبرگزاری آناتولی گفت که آمریکا از 
پرتاب »یک ماهواره با قابلیت های چشم گیر 

جاسوسی به نیابت از ایران« مطلع است. 

کــوتــــاه

رئیس قوه قضائیه:

ارفاق در مورد محکوم مخل امنیت روانی مردم، ظلم به دیگران است
آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه ضمن تقدیر از زحمات و خدمات قضات 
و کارکنان دادگستری و دادسرای دماوند، با اشاره به سابقه اشتغال خود 
در مراجع و مراکز مختلف قضائی، خطاب به قضات و کارکنان این واحد 
قضائی اظهار داشت: من از سختی و دشواری کار شما و جهات مختلف 
رسیدگی به پرونده های کثیر و متنوع با طرفینی که خود را ذی حق 
می انگارند، آگاه و مطلع هستم و برای رفع مسائل و مشکلات شما در 
حوزه های مختلف از جمله مسائل معیشتی، ارتقای وضعیت نیروی 
انسانی و تجهیزات و فضای فیزیکی و جهات دیگر، در تلاش مستمر 
هستم. حجت الاسلام محسنی اژه ای طی سخنانی در جمع مسئولان، 
قضات و کارکنان دادگستری و دادسرای عمومی و انقلاب شهرستان 
دماوند یکی از علل اصلی ازدیاد پرونده ها در دادگستری و دادسرای 
دماوند را مقوله اراضی این شهرستان و نواحی اطراف آن و اختلافات 
پیرامون آنها دانست و گفت: از یک سو هنوز حدنگاری زمین های دماوند 
به طور کامل انجام نشده و از سویی دیگر بسیاری از اراضی این شهرستان 
و نواحی اطراف آن با اسناد عادی خرید و فروش شده اند و ممکن است 
در این فرآیند، به عمد یا سهو، حدود و ثغور کم و زیاد شده باشد. وی 
در ادامه با اشاره به ضرورت اتخاذ تدابیر ویژه برای رسیدگی به حجم 
بالای پرونده ها در دادگستری و دادسرای دماوند، خطاب به رئیس کل 
دادگستری استان تهران بیان کرد: رسیدگی به این حجم بالای پرونده ها 
در دادگستری و دادسرای دماوند، نیاز به یک اقدام ویژه و فوق العاده دارد 
و صرفاً با یک کار عادیِ اداری، رسیدگی به پروندهای مردم و تسریع در 
استیفای حق آنها، محقق نمی شود. محسنی اژه ای در همین راستا به 
رئیس کل دادگستری استان تهران پیشنهاد کرد که برای تسریع در 
رسیدگی به حجم بالای پرونده ها در دادگستری و دادسرای دماوند، 
می تواند نسبت به جذب نیروی کمکی به صورت موقت اقدام کند. رئیس 
دستگاه قضا با اشاره به تجربه خود در مدیریت و مسئولیت بخش های 
مختلف قضائی و اهمیت کوتاه کردن فرآیندها و حذف امور و تشریفات 
زائد و زمانبر جهت تسریع و انضباط  بخشی به رسیدگی ها، خطاب به 
رئیس کل دادگستری استان تهران دستور داد فردی را مسئول بررسی 
فرآیندهای کاری در پرونده های حقوقی و کیفری کند تا درصورت 
امکان نسبت به کوتاه کردن این فرآیندها جهت تسریع در رسیدگی ها 

اقدام شود. رئیس قوه قضائیه اظهار کرد: رئیس کل دادگستری استان 
تهران و مسئولان دادگستری و دادسرای دماوند، پیشنهادهای خود را 
برای اصلاح و ارتقای چارت اداری این واحد قضائی ارائه و رونوشتی از آن 
را برای من ارسال کنند تا دستورات مقتضی را در این راستا صادر کنم. 
محسنی اژه ای به مسئولان دادگستری و دادسرای دماوند نیز توصیه کرد 
برای پیشگیری از حادث شدن اختلافات ملکی و ارضی و جلوگیری از 
افزایش پرونده های حقوقی و کیفری حوزه زمین در شهرستان دماوند، 
نسبت به توجیه صاحبان بنگاه های املاک و همچنین انذار دلالان 
و سودجویان، اقدامات مقتضی را ترتیب دهند. رئیس دستگاه قضا 
توصیه ها و دستوراتی را درخصوص اعمال تأسیسات ارفاقی در قبال 
محکومان مطرح کرد و گفت: نباید در حوزه اعمال ارفاقات قانونی در 
قبال محکومان، افراط و تفریط صورت گیرد؛ این گزاره بدان معناست 
که اعطای آزادی مشروط یا سایر ارفاقات قانونی نظیرمرخصی های پایان 
حبس، قرار گرفتن در فهرست عفو مشروط، تعلیق و نظام نیمه آزادی 
تحت نظارت سامانه الکترونیکی و غیره در قبال محکوم، منوط به متنبه 
شدن او و کسب اطمینان نسبت به عدم ارتکاب مجدد جرم از ناحیه 
اوست. رئیس قوه قضائیه در همین راستا، تصریح کرد: محکومی که مخل 
امنیت روانی مردم است نباید مورد ارفاق قرار گیرد؛ چرا که ارفاق در قبال 
او ظلم به دیگران است؛ محکومینی که حضورشان در جامعه مضر نیست، 
حتماً باید وفق مقررات از ارفاقات قانونی بهره مند شوند اما این ارفاقات 
نباید شامل محکومانی شود که بودن شان در جامعه برای مردم مضر 
است. وی افزود: اکنون در برخی موارد در این زمینه شاهد افراط و تفریط 
هستیم؛ از یک سو درست است که تاکید داریم باید جمعیت کیفری 
زندان ها کاهش یابد و از مجازات های جایگزین حبس استفاده شود اما 
این قبیل تأسیسات ارفاقی باید شامل محکومانی شود که حضورشان در 
جامعه برای مردم مضر و آسیب زا نیست؛ برخی مدعی اند چون یک سوم 
مجازات را سپری کرده اند باید شامل ارفاقات قانونی و آزادی مشروط 
شوند؛ این افراد توجه ندارند که گذراندن یک سوم از مجازات حبس، تنها 
یک شرط اعطای آزادی مشروط است و شروط دیگری نیز در این زمینه 
وجود دارد که یکی از مهم ترین آنها، تنبّه فرد محکوم و حصول اطمینان 

از عدم ارتکاب جرم از ناحیه وی است. 

 

پرونده هسته ای ایران به یکی از پرونده های طولانی 
مدت در تاریخ دیپلماسی در جهان تبدیل شده است. این 
پرونده با سرنوشت دولت های مختلفی در ایران گره خورده 
است. چرخیدن سانتریفیوژ ها در ایران آن زمان مفید است 
که چرخ زندگی مردم نیز بچرخد. این پرونده در چند دولت 
از دولت اصلاحات تا دولت فعلی مطرح بوده است و تمامی 
دولت ها بخشی از زمان خود را صرف این پرونده   کرده اند. 
در این مسیر دولت های مختلف هم گرفتار شده اند. زمان 
آقای احمدی نژاد شعارهایش 6 قطعنامه بین المللی را برای 
ایران به ارمغان آورد. پرونده ایران در آن زمان از آژانس 
انرژی   هسته ای به شورای امنیت ارسال شد و ایران در 
شورای امنیت به ذیل فصل هفتم منشور سازمان ملل 
رفت. فصل هفتم منشور در حقیقت یک دادگاه است. در 
این شرایط بود که حسن روحانی پرونده هسته ای را با 6 
قطعنامه فصل هفتمی تحویل گرفت و ایران را از ذیل آن 
خارج کرد. هر کدام از این 6 قطعنامه می توانست تهران را 
در تیر رس کشورهای دشمن قرار دهد. در این معنا که 
هر کشوری ذیل یکی از این 6 قطعنامه رفته است، توسط 
کشورهای دیگر و با مجوز شورای امنیت مورد تحریم قرار 
گرفته تا در مراحل بعدی مورد حمله آنها قرار گیرند. این 
مساله در زمانی که ایران ذیل فصل هفتم بود آنقدر جدی 
بود که رئیس جمهور وقت فرانسه یک بار اعلام کرد ما در 
انتظار هماهنگی برای مقابله با تهران بودیم. حال باید 
بررسی شود چرا سندی که به اعتقاد غربی ها روی میز 
است. اولیانوف در مورد آن اعلام کرده است از 5 ثانیه تا 
5 دقیقه به تصویب و اجرای آن باقی مانده است به مرحله 
اجرا نمی رسد؟ چرا سخنگوی وزارت خارجه ایران با این 
قدرت در ارتباط با توافق سخن نمی گوید. همه دولت ها 
حتی دولت رئیسی در اندیشه حفظ منافع ملی هستند 
اما به نظر می رسد برخی کاسبان تحریم برای حفظ منافع 
نمی خواهند توافقی صورت گیرد. در حال حاضر به خاطر 
قضیه روسیه و اوکراین غربی ها به شدت به منابع نفت و گاز 
ایران نیاز دارند. چرا نباید ایران به علت باز ماندن پرونده 
هسته ای از موقعیت طلایی که به دست آورده استفاده کند. 
زمستان در اروپا با تمام جهان متفاوت بوده و در معنای 
واقعی زمستان اروپا سرد است.  چرا نباید از منافع سرشار 

صادرات گاز به اروپا سود برد؟

آرمان ملی: رئیس جمهور اظهار داشت: در 
آینده شاهد رونمایی از دستاوردهای جدیدی 
در زمینه دانش هوا- فضا خواهیم بود که کمک 
شایانی به محیط زیست، اکتشافات معدنی، 
مدیریت مخاطرات طبیعی و پایش مرزها 
می کند.  آیت ا... دکتر سید ابراهیم رئیسی در 
جلسه هیات  دولت، قرار گرفتن موفقیت آمیز 
ماهواره »خیام« در مدار، دریافت پیام، کنترل 
و مدیریت داده به دست متخصصان ایرانی را 
افتخار آمیز و اقتدار آفرین توصیف و از همه 
متخصصان هوا–فضا و سازمان فضایی قدردانی 
کرد. رئیس جمهور با اشاره به اهمیت دانش 
هوا- فضا به عنوان پیشران برای کمک به توسعه 
کشور در حوزه های مختلف خاطرنشان کرد: 
دولت سیزدهم بنا دارد عقب ماندگی ها در این 
حوزه را جبران کند و در آینده شاهد رونمایی از 
دستاوردهای جدیدی در این زمینه خواهیم بود 
که کمک شایانی به محیط زیست، اکتشافات 
معدنی، مدیریت مخاطرات طبیعی و پایش 
مرزها می کند. دکتر رئیسی ضمن گرامیداشت 
روز خبرنگار و قدردانی از تلاش های آنان برای 
آگاهی بخشی به جامعه، بر اهمیت جهاد تبیین 
تاکید کرد و از همکاران دولت خواست در تعاملی 
سازنده و صمیمانه با اصحاب رسانه، اقدامات 
دولت در همه بخش ها را به مردم گزارش دهند 
و اجازه ندهند هیچ گره ذهنی در افکار عمومی 
باقی بماند. رئیس جمهور تاکید کرد: دولت 

مردمی از همان روز اول استقرار، 
تمام تلاش خود را برای حل 

مشکلات به کار گرفته و لازم 
است این تلاش ها هنرمندانه 
به اطلاع مردم برسد، ضمن 

آنکه اگر وعده یا کاری هم 
بر زمیـــن مانده، 

آن  دلایل  باید 
بــرای مـردم 

تبیین شود. آیت ا... رئیسی در بخش دیگری از 
سخنانش با اشاره به نامگذاری هجدهم مرداد به 
نام شهدای مدافع حرم در تقویم رسمی کشور، 
یاد و خاطره این شهدا را گرامی داشت و تصریح 
کرد: شهدای مدافع حرم، پاسداران حریم اسلام 
هستند که در مظلومیت، جانانه از ارزش ها دفاع 
کردند و به شهادت رسیدند. رئیس جمهور با 
گرامیداشت یاد سرداران شهید حاج قاسم 
سلیمانی و حاج حسین همدانی تصریح کرد: 
شهدای مدافع حرم علاوه بر پاسداری از حریم 
اهل بیت)ع(، از امنیت و اقتدار کشور نیز 
دفاع کردند و همه کسانی که دلسوز ایران و 
اسلام اند، قدردان این مجاهدت ها هستند. 
همچنین رئیس جمهور در دیدار با جمعی از 
فعالان برگزاری راهپیمایی اربعین در تشریح 
ویژگی های مراسم عظیم اربعین حسینی، 
گفت: راهپیمایی اربعین نمادی درخشان برای 
بقای عاشورا و فرهنگ عاشورایی و بزرگ ترین 
اجتماع بشری بر روی زمین است. آیت ا... رئیسی 
با اشاره به تاکیدات و رهنمودهای مقام معظم 
رهبری بر هر چه باشکوه تر برگزار شدن جریان 
عظیم اربعین، اظهار داشت: این مراسم یکی 
از جلوه های بروز و ظهور جهانی باورمندان به 
حضرت سیدالشهدا و جبهه مقاومت است و 
یقین دارم بسیاری از مسائل به برکت اجتماع 
عظیم اربعین حل خواهد شد. آیت ا... رئیسی 
با تشریح نقش دولت برای تسهیل حضور مردم 
در مراسم اربعین، تصریح کرد: از ابتدای شروع 
به کار دولت سیزدهم، در تمام گفت وگوها و 
دیدارها با مقامات عراقی، اجتماع اربعین را 
با محوریت حل مشکلات زائران حسینی، 
پیگیری کرده ایم. مسئولان عراقی نیز اعلام 
کرده اند که امسال برای حضور زائران ایرانی 
اربعین در این کشور محدودیتی وجود 
ندارد. رئیس جمهور با تاکید بر اینکه 
انجام وظایف دستگاه  های اجرایی 

در تسهیل سفر زائران اربعین هیچ منافاتی با 
مردمی بودن این مناسبت ندارد، اظهار داشت: 
وظیفه دولت در این مسیر، نظارت، حمایت و 
تسهیل گری است. آیت ا... رئیسی با تاکید بر 
ضرورت برنامه ریزی دقیق برای تقسیم وظایف 
دستگاه های دولتی در برگزاری آئین راهپیمایی 
اربعین حسینی، خاطرنشان کرد: برای برگزاری 
هر چه با شکوه تر این مراسم، دولت و همه 
بخش های مرتبط باید نقش و مسئولیت خود را 
به نحو احسن ایفا کنند. رئیس جمهور با اشاره به 
نقش بی بدیل مردم در خدمت رسانی به زائران 
اربعین حسینی در زمینه  هایی همچون تغذیه، 
اسکان و حمل ونقل، تاکید کرد: همیشه شاهد 
جلوه های حضور مردمی در مدیریت مراسم 
راهپیمایی اربعین بوده ایم و مردم نشان داده اند 
به خوبی از پس کارها بر می آیند. آیت ا... رئیسی 
با اشاره به ضرورت همکاری ستاد اربعین مستقر 
در وزارت کشور با ستادهای مردمی تاکید کرد: 
دستگاه های دولتی باید فعالیت ستادهای مردمی 
را به رسمیت بشناسند و در کنار این ستاد نقش 
حمایتی خود را ایفا نمایند. دکتر رئیسی با تاکید 
بر اینکه باید زیارت اربعین، »آسان«، »ارزان« و 
»دلنشین« شود، خاطرنشان کرد: نباید اجازه 
داد عده ای در ایام اربعین کالا و خدمات را برای 
زائران گران کنند. رئیس جمهور با تاکید دوباره 
برای استفاده از تمام ظرفیت های موجود جهت 
خدمت رسانی به زائران اربعین حسینی، اظهار 
داشت: از تمام ظرفیت های موجود در کشور 
و ظرفیت های دیپلماتیک در روابط دوجانبه 
ایران و عراق، برای تسهیل سفر زائران اربعین 
و ارائه خدمات به آنها استفاده خواهد شد. 
آیت ا... رئیسی در مورد تردد زائرین غیر ایرانی 
از کشورمان، تصریح کرد: مرزها باید آماده 
خدمت رسانی و تسهیل تردد زائرین غیر ایرانی 
نیز باشد. این عزیزان زائرین امام حسین)ع( و 

مهمان ما هستند و باید آنها را تکریم کرد. 

رئیس جمهور: 

شهدای مدافع حرم از امنیت و اقتدار کشور دفاع کردند

و  روحانی  شک  بدون  ملی:  آرمان 
دولتمردانش از کمک به دولت سیزدهم اجتناب 
نمی کنند چرا که سود عملکرد مثبت دولت 
برای همه مردم است ونگاه گروهی وسیاسی 
نباید در مسیر خدمت مدنظر باشد. برخی 
دولتمردان دوازدهم در دیدار با مردان دولت 
رئیسی به ارائه دیدگاه هایشان پرداختند. دیروز 
هم اسخاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهور 
در دولت های یازدهم و دوازدهم روحانی، در 
صفحه اینستاگرام خود نوشت : ۱۷مرداد ۱۴۰۰ 
آخرین روز مسئولیت اجرایی من در دولت بود. 
در دفتر خاطراتم در آن روز نوشته بودم: دوره 
انتقال دولت ها که از روز تنفیذ آغاز می شود تا 
روز تشکیل دولت جدید دوره حساسی است که 
باید آن را با تدبیر رئیس جمهور کوتاه و البته 
مدیریت کرد. به همین اساس، من پس از مراسم 
تحلیف، با آقای رئیس جمهور ملاقات کردم 
و با توجه به حساسیت مدیریت دوره انتقال 
پیشنهاد کردم که ایشان معاونین خود خصوصا 
معاون اول را سریع تر نصب کند. با انجام این کار 
و انتصاب جناب آقای دکتر مخبر به معاون اولی 

در روز ۱۷مرداد ماه، عملا مسئولیت ۸ سال 
معاون اولی من به پایان رسید. پس از ملاقاتی 
کوتاه با دکتر مخبر و انتقال برخی مسائل به 
ایشان، به اتفاق به جلسه هیات دولت رفتیم. 
این جلسه را مثل جلسات گذشته من اداره 
کردم. با اتمام اخبار و دستور کار )مصوبات( 
به انگیزه خداحافظی، چند دقیقه از دولت در 
هشت سال گذشته و مشکلات پیش رو سخن 
گفتم. تأکید کردم برای هر ایرانی علاقه مند به 
سرنوشت کشور و بهبود وضع مردم، موفقیت 
دولت در حل مشکلات جامعه مهم است و ما هم 
در این روند هر کمکی از نظر فکری و مشورتی 
لازم باشد، انجام می دهیم. بعد تعداد زیادی از 
اعضای دولت دست بلند کردند تا صحبت کنند. 
نمی شد به همه وقت داد. فقط آقایان ظریف، 
زنگنه، نهاوندیان، امیری، آذری جهرمی و خانم 
ابتکار هر کدام چند جمله از نقش من در دولت 
و اقداماتم گفتند و در پایان هم آقای رئیسی 
چند جمله ای سخنرانی کردند و تشکر. من 
در این یکسال به قولی که دادم صادقانه عمل 
کردم و بنا به درخواست رئیس جمهور و معاون 

اول، با نوشتن نامه ها و گفت وگوهای حضوری و 
تلفنی، در حد توان و بنا به تجربه ام در مواجهه 
با مسائل مشابه و دشوار گذشته، راهبردها و 
راهکارهای مشخصی ارائه دادم. هنوز هم بر 
این باورم که ایران عزیز فرصت ها و ظرفیت های 
فراوانی به ویژه از نظر نیروی انسانی برای غلبه 
بر مشکلات پیش رو دارد. سیاست خارجی 
سازنده )بی تحریم و بی تنش(، از جمله همین 
فرصت هاست. علاوه بر این، داشتن برنامه ای 
جامع و شفاف و تیمی کاردان و هماهنگ، 
می تواند عامل بهبود وضعیت اقتصاد کشور و 
گشایش در معیشت مردم باشد. امیدوارم دولت 
محترم به پیشنهادها و راه حل های کارشناسانه 
و دلسوزانه بیشتر اعتنا کند و از انتقادات با 
سعه صدر استقبال نماید. باید در شرایط دشوار 
کنونی، انگیزه ها و دغدغه ها را در مقیاس ملی 
سنجید و تلاش کرد که موفقیت دولت در 
حل مشکلات مردم به ویژه سیاست خارجی 
و احیای برجام و رفع تحریم ها، موفقیت کشور 
قلمداد شود. آن را جناحی تعریف و تقسیم 

نکنیم.«

 روایت جهانگیری از ملاقات و پیشنهادش به رئیسی: 

دولت از انتقادات با سعه صدر استقبال نماید

دیــدگــــاه
تاثیرمولفههایسیاستخارجیبراقتصاد

 
 

صنعت نفت ایران به عنوان یکی از مهم ترین بخش های 
اقتصادی ایران که همواره در سال های گذشته نقشی 
اساسی در کشور داشته است، در طول دهه های گذشته 
همواره برای حرکت توسعه ای خود نگاه به خارج داشته 
که تا حدودی با توجه به ماهیت سرمایه  بر بودن بالا و 
سطح بالای تخصص  های فنی و مهندسی این صنعت در 
این حوزه  ها طبیعی به نظر می  رسد. واقعیت این است که 
شرایط سیاسی حاکم بر کشور در طول دهه های اخیر که 
همواره آن را در وضعیت حساس قرار داده، باعث شده نه 
شرکت  های نفتی داخلی ریسک بهره گیری از ظرفیت  های 
داخلی را حتی به قیمت به  تاخیرافتادن توسعه طرح ها و از 
دست  رفتن فرصت های اقتصادی، بپذیرند و نه بانک  ها، 
شرکت ها و فعالان اقتصادی جرات و ریسک حضور در 
طرح های توسعه  ای صنعت نفت را قبول کنند. بنابراین 
ایجاد پیوند میان ظرفیت  های داخلی و صنعت نفت نیازمند 
یک شجاعت در سطح کلان  است. تداوم شرایط تحریمی 
و تأخیر طولانی در اجرای طرح  های توسعه ای خصوصا در 
بخش بالادستی، زمینه پیوند میان ظرفیت  های داخلی 
و صنعت نفت را در سال  های اخیر فراهم کرده که این 
موضوع با توجه به اعتقاد نسبی مدیران اقتصادی و نفتی 
در دولت سیزدهم به تحقق آن، با انگیزه و جدیت بیشتری 
دنبال می  شود. مشخصا بازشدن درهای صنعت نفت به 
روی شرکت ها و بنگاه  های مالی و صنعتی کشور با لحاظ 
هزینه  های آن، اتفاق قابل دفاع، بزرگ و لازمی برای صنعت 
نفت محسوب می شود اما این اتفاق برای ارتقای توان 
رقابتی صنعت نفت و کاهش آسیب  پذیری های آن کافی 
به نظر نمی رسد. توسعه صنعت نفت در گرو فعال  بودن و 
فعال  شدن توأمان ظرفیت  های داخلی و خارجی صنعت 
نفت است. بدون بهره گیری از ظرفیت های مالی، فنی و 
مدیریتی بین المللی، ظرفیت  های داخلی امکان ظهور و 
بروز چندانی در صنعت نفت ندارند. در مقابل با فعال  شدن 
ظرفیت  های بین المللی، ظرفیت های داخلی از طریق 
مشارکت در طرح  های توسعه  ای، می تواند از توان رقابتی 
بالایی برخوردار شود. علاوه براین، مشکل اصلی کنونی 
صنعت نفت فقط منابع مالی نیست بلکه مهم ترین متغیر در 
توان رقابتی صنعت نفت ایران، فناوری های نوین است که 
با توجه به عبور عمر میادین و چاه های نفت و گاز از نیمه و 
تقلیل فشار چاه  های نفت و گاز، از اهمیت بالایی برخوردار 
است. بنابراین اگرچه در کوتاه  مدت و به صورت موقت 
فعال  کردن ظرفیت  های داخلی برای اجرای طرح های 
توسعه ای واجد اهمیت است، اما توسعه صنعت نفت در 
بلندمدت و با اهداف توسعه ای و پیشرانی، مستلزم فعال  
کردن شرکت  های خارجی برای حفظ و ارتقای جایگاه 
ایران در صنعت جهانی انرژی ، افزایش توان رقابتی در 
برابر دیگر کشورهای تولیدکننده نفت و گاز، حفظ جایگاه 
در میان سازمان های بین المللی و مهم تر از همه بالابردن 
قدرت چانه  زنی در معادلات و تعاملات سیاسی و امنیتی 
بین المللی است که نشان می دهد تا چه میزان مولفه های 
سیاست خارجی می تواند بر اقتصاد کشور تاثیرگذار باشد. 

   علیرضا سلطانی 
تحلیلگر مسائل بین الملل

باهممهربانباشیم

محمدرضا عارف فعال سیاسی 
درگذشت  برای  طلب  اصلاح 
نوشت:ایران  ابتهاج  هوشنگ 
سرافراز شاعر بلندآوازه و صاحب نام 
خود و به واقع شاعر ایران، زندگی 
، آزادی و امید و یکی از سرآمدان 
شعر و ادب پارسی را از دست داد .

سلیه عزیز ،غزل سرای نام آشنای  
کشورمان با قریحه لطیف و شیوایی 
بیانش محبوب خاص و عام بود 
.ایران دوستی که همواره دلسوز 
منافع ملی و طالب عدالت بود.جهان 
وطنی که عاشق ایران و مردمش 
بود. او سراسر متنی بی حاشیه بود.

سوخته دلی و دلسوزی، همواره او را 
در متن و ژرفا و نه حاشیه و کرانه و 
کنار قرار می داد.قدر آن فرهیخته 
ارجمند را بیشتر می دانستیم و در 
زمان حیاتش قدردان او می بودیم. 
رافت و مهربانی او صفت متمایزی 
بود که همواره در یادها و خاطره ها 
خواهد ماند.بیاییم مانند هوشنگ 
ابتهاج با همدیگر مهربان و دلسوز و 
دمساز باشیم.درگذشت آن انسان 
شریف را به مردم ایران و خانواده 
محترم او و اهالی فرهنگ و خرد 
و فضیلت تسلیت عرض می کنم. 

روحش شاد و یادش گرامی باد.

توافقنهاییمنتظر
تصمیمگیریآمریکا

است

بین الملل  مسائل  کارشناس   
در مورد مذاکرات اخیر وین گفت: 
همان طور که جوزف بورل اعلام 
کرد، مذاکرات وین تمام شده است 
و در حال حاضر نیز پایتخت ها باید بر 
اساس متون پیشنهادی تصمیم نهایی 
خود را بگیرند. تصمیم جمهوری 
اسلامی ایران به عنوان کشوری که 
هیچ گاه از برجام خارج نشده است، 
کاملا مشخص، منطقی و مبتنی بر 
مفاد برجام است و تیم مذاکره کننده 
نیز نکات خود را به طرف اروپایی 
ارائه داده است. محسن پاک آیین 
عنوان کرد: ما تعهد را در مقابل تعهد 
می پذیریم به این معنی که هرگاه 
طرف مقابل به تعهدات خود عمل 
کرد، جمهوری اسلامی ایران هم به 
تعهدات خود عمل خواهد کرد. طرف 
آمریکایی باید تعهد بدهد که تمام 

تحریم ها علیه ملت ایران را لغو کند .

اظهاراتوزرا
نظردولتنیست

فعال سیاسی اصولگرا در پاسخ 
به این سوال که با توجه به اینکه 
این روزها خبرهایی از نزدیک 
شدن به امضای توافق برجام به 
تندروها دست  گوش می رسد، 
میان  در  و حتی  کار شدند  به 
افراد دولت نیز، اختلافاتی در این 
میان دیده شده نظر شما درباره 
مواضع این افراد چیست، گفت: 
قطعا اظهارنظرهایی که برخی از 
وزرا درباره برجام انجام می دهند، 
اظهارنظر دولت نیست و دولت 
سخنگو و رئیس جمهور دارد و آن ها 
مرجع رسمی اظهارنظرهای رسمی 
دولت هستند. این پرونده در اختیار 
شورای عالی امنیت ملی است و 
به همین ترتیب این گمانه زنی ها 
و  قانونی  ارزش  اظهارنظرها  و 
رسانه ای هم ندارد. حسین کنعانی 
مقدم تصریح کرد: به هر ترتیب این 
توافقنامه باید به تصویب مجلس 

برسد تا قابلیت اجرایی پیدا کند. 

نعمت احمدی
 حقوقدان


